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یکی از مصیبت های سی و 
دومین دوره جشنواره فیلم فجر 
در کن��ار کیفیت پایین فیلم ها، 
حضور دو، س��ه فیلمی است که 
به طور مس��تقیم و غیرمستقیم 
به وقایع س��ال 88 می پردازند. 
البته پرداختن به این مقطع مهم 
و پر حرف و حدیث تاریخ معاصر 
ما نه تنها عیب و اش��کال نیست 
ک��ه اصلا جای انتقاد اس��ت که 
چرا فیلمسازهای ما به آن وقایع 
کمتر توجه می کنند. اما مسئله، 
نوع پرداختن به این وقایع است. 
اشتباه نکنید! از یک هنرمند 
نمی توان توقع بی طرفی داشت. 
یک فیلمساز حق دارد و می تواند 
از موضع خودش حرف بزند. اما 
رجوع به سال 88 زمانی »گناه« 
می شود که »دروغ« و »تحریف« 
ج��ای بیان واقعی��ت ها و حتی 
طرفداری از فلان جریان سیاسی 
را بگی��رد. اتفاقی که درباره فیلم 
های امسال افتاده است. در این 
فیلم ها، همه چیز درباره س��ال 
88 وارونه نمایش داده می شود. 
مث��لا در فیلم »قصه ها« واقعیت 
س��ال 88 این گونه وارونه شده 
که در آن آش��وب های خیابانی، 
حق طلبی طبقات محروم و فقیر 
معرفی می شود! فیلم »عصبانی 
نیستم« هم چنین دروغ بزرگی 
را به خورد مخاط��ب خود داده 
اس��ت. ای��ن درحالی اس��ت که 
همه می دانند کودتای سال 88 
منحصر به طبقه مرفه و ش��مال 
شهرنشینان بود و اصلا محرومان 
و مس��تضعفان در س��ال 88 در 

جبهه دیگری بودند. 
ام��ا اتف��اق ت��کان دهنده، 
نمایش چنین فیلم های مغرضی 
در جش��نواره فیلم فجر اس��ت. 
فیل��م هایی که دردهای مردم را 
طعمه توجیه کودتای نامردمان 

س��ی و دومین دوره جش��نواره فیلم فجر را باید جشنواره 
فیلم های ناامید –وناامید کننده- دانست؛ افسرده، هم در ساختار 
و روای��ت و هم در محتوا و جهان بینی. اغلب آثاری که در این 
دوره از جشنواره فیلم فجر می بینیم، هماوردطلبان میدان رقابت 
برای روایت افس��ردگی و ناامیدی هستند. فیلم هایی که برای 
جا نماندن از دیگر رقبا، حاضر هستند تا برای هر چه افسرده تر 
کردن روایت خود حتی منطق درام را فدا کرده و واقعیات را نیز 
کتمان کنند! تا آنجا که 90 درصد فیلم هایی که در جشنواره 
فیلم فجر امسال حضور یافته اند، آثاری هستند که گویی فقط 

با این هدف ساخته شده اند تا حال مخاطب خود را بگیرند!
ش��اید برخی مدعی شوند که افس��ردگی غالب بر فیلم ها 
انعکاس مش��کلات اقتصادی موجود در کش��ور اس��ت. قاعدتا 
اگر چنین باش��د، سیاه نمایی تنها باید به مناسبات اجتماعی، 
اقتصادی و سیاس��ی محدود شود. اما متأسفانه اتفاق تلخی که 
در سینمای امروز ما در حال رخ دادن است، ترویج نگاه منفی به 
انسان و جهان است. گویی در دل و نگاه بسیاری از فیلمسازان ما 
هیچ نور امیدی وجود ندارد. حتی جایی هم که راهی به رهایی 
نشان داده می شود، باز هم راهی است در غبار و تاریکی و هراس. 
مثل فیلم »همه چیز برای فروش« که شخصیت محوری فیلم 
س��رانجام برای نیل به مقصود خود مجبور می ش��ود گناه قتل 

دیگری را به عهده بگیرد. 
مرگ، در فیلم های جشنواره امسال بیداد می کند. کمتر 
فیلمی را می توان یافت که در آن فردی نمیرد یا به قتل نرسد. 
در برخی فیلم ها، مرگ محور و قهرمان است. مثل فیلم های 
»فردا« و »عاش��ق ها ایستاده می میرند«. فیلم »زندگی جای 
دیگری اس��ت« هم تلاشی اس��ت برای یافتن معنای زندگی و 
تصویری است از به قول فیلم »مهم ترین کار آدم در زندگی اش 
این اس��ت که بفهمد مهم ترین کارش در زندگی چیست« اما 
روش��نایی فیلم درنیامده است، جرقه ای است که شعله نشده 
است. در فیلم »تمشک« همه ماجراها با مرگ تصادفی آدم ها 

پیش می رود و ...
در گروه دیگری از آثار جشنواره امسال، انسان گرگ انسان 
است. در فیلم »فصل فراموشی فریبا« اساسا چیزی به عنوان 
انس��ان دیده نمی شود. تهران، دارالمجانینی است که همه در 
پی دریدن و غارت و اغوای یکدیگرند. در فیلم »ملبورن« زن 
و ش��وهر جوانی که مقصر مرگ یک نوزاد هستند، به سادگی 
از زیر بار مس��ئولیت می گریزند و مرگ را به گردن همس��ایه 
می اندازند! در فیلم »س��ایه روش��ن« ساخته فرزاد موتمن هم 
همه آدم ها با وجود داشتن نسبت خانوادگی اما در پی کشتن 

و زدن یکدیگرند.
خانواده در فیلم های جش��نواره س��ی ودوم غریب اس��ت. 
گویی در انسان های این زمانه چیزی به نام عاطفه بین اعضای 
خان��واده وجود ن��دارد. به طوری که در تعداد زیادی از فیلم ها 
صحنه کتک زدن زن توس��ط شوهرش دیده می شود. در فیلم 
»زندگی مش��ترک آقای محمودی و بانو« همه اعضای خانواده 
به یکدیگر دروغ می گویند و به هم خیانت می کنند. در شبه 
فیلم »بیگانه« زنان یا موجوداتی کتک خور هستند یا فریباهایی 
که حتی به پس��رهایی در سن و سال فرزند خودشان هم رحم 
نمی کنند! در »مردن به وقت شهریور« مادری برای زندگی در 
خارج از کشور حتی حاضر نشده در کنار فرزند معلول خودش 
بماند. در اپیزود س��وم فیلم »گنجشک اشی مشی« مادر برای 

حفظ شوهر خود حاضر نمی شود پسرش را بپذیرد. 
نس��ل جوان در اکثریت قریب به اتفاق فیلم های این دوره 
از جشنواره فیلم فجر، درمانده و ذلیل و خفیف است. در فیلم 
»اشباح« جوانان یا بیمارانی در انتظار طلوع خورشید هستند و 
هیچ آینده ای ندارند و یا حرام زادگانی بی خانمان! در فیلم های 
»سیزده«، »قصه ها«، »تمشک«،»پنج ستاره«، »همه چیز برای 
فروش«، »مردن به وقت شهریور« و ... هم تصاویری مشابه فیلم 

»اشباح« را از نسل جوان امروز ایران نشان دادند.
حتی فیلمسازهایی که قبلا آثار امیدوار کننده و سرشار از 
زندگی را نمایش می دادند هم در فیلم های جدید خود دچار 
سندروم افس��ردگی ش��دند. فیلم های »امروز« به کارگردانی 
سیدرضامیرکریمی و »مهمان داریم« محمدمهدی عسگرپور با 
وج��ود برخورداری از ارزش های هنری و محتوایی اما مبتلا به 

»وضع موجود« سینمای امروز ما هستند.
اینکه افسردگی و ناامیدی تا این حد بر سینمای ما چیره 
شده، گویای رسوخ نوعی بیماری فرهنگی است. همین بیماری 
باعث شده که آثار برخلاف پیشرفت فنی و تکنیکی اما عمدتا 
فاقد قصه و روح دراماتیک بشوند. یک فیلمساز، زمانی می تواند 
در فیلم خود قصه خلق کند که دارای جهان بینی عمیق و تماس 
با جامعه خویشتن باشد. هنرمندی که در برج عاج می نشیند و 
از بالا به همه نگاه می کند و در مسائل شخصی زندگی خودش 
غرق اس��ت، أثرش منجمد و ابتر می شود. از برقراری ارتباط با 
جامعه ناتوان می ش��ود. سینما یک رسانه است و رسانه یعنی 
پویایی فرهنگ. طبیعتا س��ینمایی که از فرهنگ خود منقطع 
ش��ده و نگاه پویایی ندارد و از جامعه خودش هم عقب اس��ت، 

سینمایش خنثی و افسرده می شود.
فیلمس��از گرفت��ار در رهایی از فرهن��گ و جامعه خویش 
حتی آنجایی هم که در پی بازتاب مصائب اجتماعی برمی آید، 
کارش منح��رف و کاذب از آب در م��ی آی��د. مث��ل فیلم های 
»قصه ها« و »عصبانی نیستم« و چند فیلم دیگر که در آن ها 
فقرا فاقد کرامت انس��انی و موجوداتی مصنوعی و اسیرغرائض 
هس��تند. چون فقر در این فیلم ها نه یک مضمون و محتوا که 
وصله ای است برای ژست گرفتن و کلاس گذاشتن و فحاشی 
سیاسی سازندگانشان. فیلم هایشان –برخلاف ادعاهایشان- نه 
تنه��ا واقعیات را بازتاب نمی دهد که تصویری اس��ت دروغین 
درخدمت عقده گشایی آن ها. فقرا و محرومین در این طیف از 

آثار »استثمار« تصویری شده اند.

جشنواره سی و دوم فیلم فجر هم نتوانست انتظارات را بر آورده کند. حجم انبوه فیلم های بی رمق 
و با محتوایی نازل از یک س�و و عدم همس�ویی اغلب فیلم ها با مناس�بت این جش�نواره – دهه فجر- از 
سوی دیگر از اصلی ترین معضلات جشنواره فجر در 15 سال گذشته بوده که در این دوره نیز تکرار شد. 
چرا جش�نواره فیلم فجر دچار چنین وضعیتی اس�ت؟ برای یافتن پاسخ به س�راغ دبیران دو دوره قبلی 

جشنواره فجر رفتیم.
دوری از آرمان ها

محمد خزاعی  دبیر س��ی امین جش��نواره بین المللی فیلم فجر چالش اساس��ی در جشنواره فیلم  فجر را فاصله 
گرفتن از آرمان های اصلی خود جشنواره  دانست و گفت: جشنواره ای در دهه بزرگداشت سالگرد پیروزی انقلاب با 
نام فجر برگزار می کنیم؛ تبدیل شده به جشنواره ای که  کارنامه یک ساله سینمای ایران را مرور کند. جشنواره فیلم 
فجر حداقل در این 15 سال اخیر جشنواره ای به معنای جشنواره انقلاب نبوده و فقط کارنامه یک سال سینمای ایران 
را مرور و بررسی می کند  و برای سال بعد برنامه ریزی برای اکران فیلم ها صورت می گیرد و منتقدین، استعدادهای 
جدید را کشف می کنند و مطلب می نویسند و در کل نقش هدایتی و کشف استعداد و راهبردی برای ادامه آن سال 
سینما دارد. بنابراین اگر قرار است کارنامه یک ساله سینمای ایران باشد و در دهه فجر برگزار شود ، کارکرد خودش 
را دارد. اما یک چیز مهم تر این است که تولید فیلم با مضمون انقلاب در دستور کار دبیر جشنواره که نیست سازمان 

سینمایی که باید برنامه ریزی برای تولید این مضامین کند. 
این تهیه کننده ادامه داد: سینمای ما دیگر سینمای آرمانی انقلاب  نیست؛ سینمای ما از مصادیق و مسیر خودش 
فاصله گرفته است. در حال حاضر سینمای ما تبدیل به سینمای ضد قهرمان خنثی  شده است که قرار نیست به هیچ 
کس برخورد و قرار است مردم به خنثی بودن و ضد قهرمان بودن فیلم ها عادت کنند. آرمان های انقلاب در سینما 
دیده نمی شود. چون سیاست گذاری و ایدئولوژی سینما در جشنواره فیلم فجر انجام نمی شود، بلکه جشنواره فیلم 

فجر جایی برای عرضه و نمایش است. سیاستگذاری اصلی در مدیریت سازمان سینمایی انجام می شود. 
وی افزود: هر دبیری فرم و س��اختار را می تواند اجرا کند، مضمون آثار اس��ت که ما را دچار مش��کل می کند. در 
دوره ای که دبیر بودم، با فیلم هایی مواجه بودیم که مضمونش اشکال داشت و تولید کننده این فیلم ها باید برنامه ریزی 
می کرد جلوی این فیلم ها را می گرفت و اجازه ورود به سینما را نمی داد. اگر از اول این فیلم تولید نشود؛ تهیه کننده 
ضرر هم نمی کند. شفاف سازی در زمینه تولیدات سینمای ایران ، تعریف سینمای انقلاب ، انتظارات و چارچوب های 

ما قطعا می تواند ما را به سر منزل مقصود برساند.
جشنواره غیرتخصصی

محمدرضا عباسیان دبیرسی و یکمین دوره جشنواره بین المللی فیلم  فجر عنوان کرد مهم ترین چالش به معنی 

فیلم های ارزشی که دغدغه موضوعات مهم سیاسی، استراتژیک 
و استکبار ستیزانه را دارند، متاسفانه معمولا در ورطه شعار و پیام 
دادن های یک طرفه می غلتند. در این مدل فیلم ها، آن قدر دغدغه  های 
سازندگان جنبه گل درشت و موعظه گرایانه آشکار پیدا می کند، که 
دیگر جای هیچ تحلیل و تفکری را برای مخاطب نمی گذارد. مضامین 
فیلم آنقدر محکم و مستقیم به صورت بیننده کوبیده می شود که 
دیگر مخاطب از این همه توهین و جس��ارت غیر هنرمندانه فیلم 
واکنش منفی نشان می دهد. این گونه مواقع پیام فیلم تاثیر گذاری 

عکس می گذارد و تبدیل به ضد خود می شود. 
 مضمونی که قرار اس��ت بس��یار مهم باشد، تبدیل به ضدش 
می  ش��ود و بسیار غیر ضروری نمایانگر می شود. توصیه ای که به 
چنین فیلم  س��ازانی می توان داش��ت این است که بیش از پیش 

»ت��ا وقت��ی ص��دای اذان از گلدس��ته ها میاد؛ نومی��دی گناه 
کبیره است«.

* بخشی از دیالوگ مصطفی چمران در فیلم »چ«
1- خوب به یاد دارم که مقام معظم رهبری در یکی از دیدارهای 
خود با سینماگران، اهالی هنر هفتم را به روایت و به تصویر درآوردن 

زندگی قهرمانان دفاع مقدس فراخواندند.
با مرور زندگی نامه و شرح دلیری ها و فداکاری های حماسه سازان 
دوران پرش��کوه دفاع مقدس، درمی یابیم که درنگ در س��ایه نام و 

راه و منش آن »آسمانیان« به زندگی »بعد« و »معنا« می دهد.
شناخت ما از »قهرمانان شهید« چگونه اندیشیدن و چگونه بودن 
و آیین بندگی و رسم رستگاری این جهانی و آن جهانی را به دست 
می دهد. و چه هنری کارآمدتر از سینما در اعطای این شناخت والا؟
2- ابراهی��م حاتمی کیا، چه خ��ود بخواهد و چه نخواهد، آدم 
جنگ اس��ت و آدم جنگ به جا مانده اس��ت. او با »چ« دیگر بار به 

اثبات دغدغه مندی اش گریزی زد. »چ« فیلم او با امضای اوست.
وقتی می گوییم امضای او، یعنی فیلم واجد نش��انه های همان 
ذهنیتی اس��ت که جلوه و بروز آن، در فیلم های »دیده بان« و »از 
کرخه تا راین« اس��ت. یک نش��انه آن ذهنیت، نقب زدن به دنیای 
اندیش��ه و آرمان های مردان جنگ اس��ت! اس��طوره های باورپذیر! 
قهرمانانی اگرچه عارف، اگرچه سالک اما واقعی! کسانی که در عین 
برخورداری از اقتضائات یک انسان معمولی، با تمسک به ارزش های 
دینی، دگرشدگی و دگرگونی و رهایافتگی از ایجابات زمینی بودن 

را به چنگ آوردند.
»عباس« آژانس شیشه ای را مگر می توان باور نکرد؟! »سعید« 

در »از کرخه تا راین« را چطور؟ 
یک نشانه دیگر ذهنیت خالق »خاکستر سبز«، چیدن درست 
شخصیت های متضاد در کنار یکدیگر، برای برجسته کردن قهرمانان 

قصه است.
حاج کاظم آژانس شیشه ای، به واسطه شخصیت های زمینی و 
حقیری برجسته شد که در برابر »باور« و آرمان های او صف آرایی 

کردند. مانند صاحب آژانس هوایی!
یک نش��انه دیگر، صراحتی است که در بطن فیلم تعبیه شده 
است. صراحتی که به یک بیانیه سیاسی- عقیدتی در ژانر سینمایی 

می ماند.
اصلا، فیلم های خوب حاتمی کیا، هر کدام سزاوار این است که 

یک بیانیه قلمداد شود.
ممکن است گفته شود هر اثر هنری حاوی نگاه خالق است که 

این نگاه خود حکم بیانیه دارد.
درست است! در فیلم های خوب حاتمی کیا، موضع گیری برآمده 
از آرمانی اس��ت که فیلمساز به واسطه آن آرمان دوربین به دست 

گرفته است.
امید آنکه حاتمی کیا قدر خود را در عرصه سینمای دفاع مقدس 
بداند. ذهنیت و نش��انه های ذهنیت خود را پاس بدارد. اثر جدید 
حاتمی کیا به س��ینمای دفاع مقدس با فیلم »چ« سرفصل خوبی 

برای قدر دانستن و پاس داشتن است.
3- »چ« اشاره ای است به ویژگی های شخصیت بزرگمردی که 
جهان عافیت طلبی و رفاه کامل و جایگاه بی دردی را واگذاشت تا در 
جغرافیای عشق و فداکاری، مرزهای بدوی و قراردادی را درنوردد 
تا فریاد هر مظلوم را- فارغ از جنس و نژاد و قوم و قبیله- پاس��خ 

»یاری« دهد.
»چ« تلاش��ی برای به تصویر درآوردن یک قهرمان اس��ت که 

هنرش عشق ورزی و دگرخواهی و البته خدامحوری بود!
»چ« پاس��خ به نیاز امروز مخاطب است که در دنیای وانفسای 

کنونی به دنبال »الگو« و قهرمان می گردد!
همان مخاطب حیران! حیران از غفلت ها و جهالت های ناشی 

از نفس سرکش!
»چ« اگرچ��ه راوی همه واقعیت یک قهرمان جنگ ما و دفاع 
مقدس ما و کشور ما نیست؛ اما یک گام به جلو است! گامی برای 
ش��ناخت راه و چگونه اندیش��یدن و چگونه بودن و آیین بندگی و 

رسم رستگاری!
بی تردید چمران بزرگ- این اسطوره  عاطفه و عاشقی و فداکاری 
و ولایت پذی��ری- بهتر از آنچه در قاب »چ« می بینیم می ش��ود به 
تصویر و به زبان سینما درآید، اما به یاد بسپاریم که هر حرکت و کار 
خوبی، به هر اندازه یک حرکت و کار خوب است و شایسته تقدیر!

»چ«
 روایت مردان مرد

 آرش فهیم  پژمان کریمی

ریشه سینمای افسرده 
کجاست؟

 مهدی نیک پندار

به بهانه حضور فیلم های تطهیر کننده فتنه در سی و دومین جشنواره فیلم فجر

حمایت از کودتا در جشنواره فیلم انقلاب!
و بی دردان ق��رار داده اند. نکته 
جالب توجه این است که پایگاه 
اجتماعی و سیاس��ی سازندگان 
این فیلم ها نیز اش��رافیت است. 
یعنی همان پایگاهی که همچون 
سال 1332)کودتای 28 مرداد( 
در سال 88 نیز کودتای دیگری 

را س��ازماندهی کردن��د. البته از 
خالقان این آث��ار توقع چندانی 
نمی رود. اما مش��کل از مدیرانی 
اس��ت که فضای ساخت چنین 
فیلم های��ی را فراه��م کردند و 
پذیرای نمایش آن ها در جشنواره 

فجر شدند. 
آقای رض��اداد! آقای داروغه 
زاده! چرا جشنواره ای که به نام 
و به یاد انقلاب برگزار می ش��ود 
را محم��ل س��تایش از کودتا و 
تطهیر کودتاچی ها قرار دادید؟ 
داغ حمای��ت از فتنه را در قبال 

ک��دام مدال پذیرفت��ه اید؟ حالا 
که فیلم های »اشراف دروغ گو« 
را وس��یله ای برای آمال و منافع 
خود قرار داده اید، در بخش بین 
الملل جش��نواره فجر انقلاب نیز 
فیلم هایی در س��تایش شعبان 
ب��ی م��خ و پینوش��ه و هیتلر و 

موسولینی را نمایش می دادید تا 
کارتان تکمیل شود.

البته مشخص است که خود 
این آقایان نیز شجاعت کار خود 
را ندارند. چ��ون نمایش یکی از 
فیلم های »عش��ق کودتا« را به 
ش��ب پایانی موکول کرده اند تا 
دچار فضاسازی ها و پی آمدهای 
آن نش��وند و کار را به اختتامیه 
و حواش��ی آن بکش��انند و قسر 

در روند.
یکی از نمایندگان مجلس در 
گفت وگو با نس��یم، در خصوص 

اکران یک��ی از فیلم های حامی 
فتن��ه در جش��نواره فیل��م فجر 
اظهار داشت: فیلمسازان ما باید 
فیلم هایی بسازند درباره خیانت و 
ظلم هایی که در فتنه 88 بر مردم 
ش��د. این توقع حداقلی مردم و 
مجلس از وزارت ارشاد است که 

کارگردانان عزیز کشور را به این 
س��مت ببرند که تولیداتی اتفاق 
بیفتند که به مردم نش��ان دهد 
که در س��ال 88 فتنه گران چه 
بلایی بر سر مردم و آرامش آنها 
آوردند و پس از دس��تگیری آنها 

کشتن مردم متوقف شد.
وی افزود: در این آثار نشان 
داده ش��ود کس��انی که از فشار 
آوردن بر مردم خوشحال بودند 
چگون��ه اطلاعات کش��ور را می 
فروختند تا زمینه س��از تحریم 

های بیشتر علیه مردم باشند.

بذرپ��اش ب��ا بی��ان این که 
متولی��ان عرص��ه فرهنگی باید 
فیلمس��ازان را ب��ه ای��ن حوزه 
رهنم��ون کنند اظهار داش��ت: 
اگر در جشنواره فیلم هایی اکران 
شود که به دنبال تطهیر کسانی 
باش��د ک��ه زندگی را ب��ر مردم 
س��خت کرده، آزادی م��ردم را 
نادیده گرفته و علیه جمهوریت 
نظام شورش راه انداختند تاریخ 
راجع به این مدیران و فیلمسازان 
قض��اوت تاریک��ی خواه��د کرد 
و مجل��س ه��م به س��هم خود 
به عن��وان ناظر ب��ر بخش هایی 
اجرایی از جمله وزارت ارشاد بر 
خ��ود فرض می داند که موضوع 

را پیگیری کند.
ای��ن نماین��ده مجلس ضمن 
گف��ت:  ارش��اد  وزارت  از  انتق��اد 
خوب اس��ت که وزارت ارش��اد از 
آمریکایی ها یاد بگیرند که چگونه 
صنعت فیلمس��ازی را در راستای 
آرمان های کشورشان به کار گرفتند 
اما متاسفانه در این حوزه مدیران 
فرهنگی ما نمره قبولی نمی گیرند.

وی در انته��ا اف��زود: ای��ن 
ب��ه منزله فرمایش��ی کردن هنر 
نیس��ت بلکه به این معنا اس��ت 
ک��ه اگر قبول داری��م که آرمان 
های متعال��ی امام و انقلاب باید 
در دهه فجر ب��ار دیگر یادآوری 
شود باید دید چه میزان صنعت 
فیلمسازی در به نمایش گذاشتن 
اقت��دار مردم و آرمان کش��ور و 
روحی��ه استکبارس��تیزی مردم 
قدم برداشته و موثر بوده است اما 
متاسفانه به نظر نمی رسد که این 

میزان موفقیت را شاهد باشیم.
عض��و  پژمانف��ر  نص��رالله   
کمیس��یون فرهنگی مجلس در 
گفت وگو با فارس درباره حضور 
فیلم های حامی فتنه در جشنواره 
فیلم فجر گف��ت: ما قبلا هم به 

فیلم های حامی  دوستان درباره 
فتنه در جش��نواره تذک��ر داده 
بودی��م و حتی رئی��س محترم 
کمیس��یون نیز در نامه به آقای 
ایوبی این مورد را متذکر ش��ده 
بودند.وی افزود: رئیس س��ازمان 
سینمایی و مسئولان ارشاد هم 
قول داده بودند که در این مورد 
درس��ت عمل کنند چراکه فتنه 
خط قرمز است و این مسئله باید 

مورد توجه همه باشد.
پژمانف��ر ادامه داد: برای من 
خیلی جالب اس��ت که به دروغ 
می آیند و نظام را متهم می کنند و 
آن وقت آقایان در جشنواره  ای که 
به نام انقلاب است از آن پذیرایی 
می کنند.عضو کمیسیون فرهنگی 
گفت: من نمی دانم خط قرمز این 
آقایان چیست و یک فیلم باید چه 
باشد تا مقابلش بایستند اما گویی 
منافع همه مردم باید صرف منافع 
یک عده خاص در سینما باشد و 

این قابل تحمل نیست.
رئیس کارگروه هنر و رسانه 
کمیسیون فرهنگی گفت: خطاب 
ما به ش��خص وزیر اس��ت. آقای 
جنتی باید در این مورد پاسخگو 
باشد و حتما ما در مجلس با وزیر 

صحبت خواهیم کرد.
پژمانفر گفت: ویرانه نش��ان 
دادن کشور و شعار سیاسی دروغ 
دادن پس از آنکه امروز دیگر برای 
همه مسجل ش��ده که جنجال 
تقلب یک فریبی بیش نبوده واقعاً 

جای تاسف دارد.
وی با بیان اینکه وزیر ارشاد 
در قبال خلف وع��ده مدیرانش 
پاسخگو باش��د گفت: ما قبلا به 
وزیر و مسئولان سینمایی تذکر 
داده بودیم ول��ی گویا آن ها این 
تذکر مشفقانه را دریافت نکردند 
ولی گوی��ا مجلس بای��د از ابزار 
خودش در این باره استفاده کند.

 لیلا کریمی

دبیران سابق جشنواره فیلم فجر پاسخ دادند

مشکل از کجاست؟
خاص در جشنواره فیلم فجر  نداریم بلکه مجموعه ای از چالش ها وجود دارد. 

کارگردان مستند »نرمین تولیچ یک بازیگر« تخصصی نبودن را یکی از معضلات جشنواره فجر دانست و ادامه داد: 
در نگاه تخصصی باید یک تعداد محدودی فیلم را به جشنواره راه دهیم تا نفس حضور درجشنواره برای  فیلمساز افتخار 
بشود. طبیعتا اگر این سیاست اجرایی شود فیلمسازی که برایش مهم است در جشنواره حضور یابد، فیلمی می سازد 
که به لحاظ محتوایی و تکنیکی مورد تایید جشنواره فیلم فجر باشد. در سال گذشته تقریبا ما تلاش کردیم برای یک 
سال این کار را بکنیم تا فیلمی که متناسب با شأن انقلاب نباشد در جشنواره فیلم فجر پذیرایش نباشیم.وی تصریح 
کرد: با این حال می بینیم که تقریبا همه فیلم هایی که ساخته می شود، در جشنواره به نمایش در می آید. و این نگاه 
وجود دارد که همه را راضی نگه داریم و جایزه بدهیم. باید گفت این دیگر جشنواره تخصصی سینمای انقلابی نیست. 
دبیر سی و یکم جشنواره فجر به جوایز جشنواره بین المللی فجر اشاره کرد و گفت: باید به جشنواره  فیلم فجر 
تخصصی و تکنیکی نگاه کرد. به جای اینکه 70 فیلم در بخش مسابقه بیاوریم و 30 عدد سیمرغ بدهیم ؛ 22 فیلم به 
جشنواره راه یابد وجمعا هفت عدد سیمرغ بدهیم. آن موقع است که نفس حضور در جشنواره فجر افتخار می شود و 

گرفتن جایزه از فجر افتخار مضاعف تری برای فیلمساز ایجاد می کند؛ اما درعمل این گونه نیست. 
عباس��یان، پاش��نه آشیل حوزه فرهنگ و هنر جمهوری اس��لامی را عدم استمرار مدیریت دانست و گفت:  شما در 
ش��اخه های صنعتی و در همه حوزه ها با چهار س��ال مدیریت می توانید روالی را طی کنید و به نتیجه برس��ید اما در 
حوزه فرهنگ برای رسیدن به نتیجه به حداقل 10 سال زمان نیاز است. این درحالی است که در وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی می بینیم حداکثر طول مدیریت یک وزیر چهار سال است و به تبع آن معاونین سینمایی هم چهار سال مدیریت 
می کنند و به تبع آن هم دبیران جشنواره فجر چهار سال و یا کمتر دبیر هستند. این به هیچ دردی نمی خورد و هیچ 
تاثیری ندارد. یعنی عملا به این فضا رسیده ایم که فیلمساز می گوید من فیلم خودم را می سازم و نه فیلمی که مطلوب 
دبیر جش��نواره باش��د. چون دبیر جش��نواره معلوم نیست سال دیگر باش��د و یا نه. آن قدر رانت وجود دارد که  فیلمساز 
می گوید من حتما می توانم فیلمم را در جشنواره نمایش دهم. امسال شما می بینید که همه فیلم به اشکال مختلف 
در بخش های تجربه ، مسابقه و... به جشنواره راه یافته است. نگاه راضی کردن همه،آفت جشنواره فیلم فجر شده است. 
وی به بحث عدم استمرار مدیریت در جشنواره فیلم فجر اشاره کرد و افزود: جشنواره هایی چون کن و برلین که 
در دنیا تاثیرگذارند -کاری به محتوای این جشنواره ها نداریم- مدیریت در این جشنواره ها برای حداقل 20 سال است 
و فیلمسازان در تمام دنیا فیلمی می سازند که به مذاق جشنواره مثلا برلین خوش بیاید. چون می دانند فقط ورودشان 
به این جش��نواره ها باعث رش��د سریعشان می شود. مدیر این جشنواره ها حداقل 20 سال مدیریت می کنند. روزی 
هم که آن شخص پایان دبیری اش از جشنواره  است به او نمی گویند به سلامت بلکه این شخص می ماند و در کنار 
دبیر جدید هم  پنج تا شش سال دو نفری کار می کنند. اما در ایران هیچ کدام از جشنواره ها این شرایط را ندارند. 

 محمدامین نوروزی

درباره فیلم" شهابی از جنس نور" به کارگردانی محمدرضا اسلاملو

چگونه می توان یک حرف خوب را خراب کرد؟
اهمیت داستان را در سینما دریابند و به جای آنکه دغدغه پیام دادن 
داشته باشند، دغدغه داستان گویی در مدیوم سینما را داشته باشند. 
اگر داستان به درستی شکل بگیرد و مضامین در سیر داستانی 
بدون گل درشت شدن جای گذاری بشوند. بدون شک تاثیر گذار در 
ذهن و فکر مخاطب هم خواهد شد. باید قدرت داستان در سینما 
را فهمید، یقین کرد و بعد سمت سینما آمد. سینمای داستان گو، 
موعظه گر قدرتمندی است که پیام و نصیحت های خود را پنهان 
می کند. پس آنهایی هم که دغدغه پیام دادن در سینما را دارند، 
بیش از دیگران برایشان واجب است که اهمیت داستان را بفهمند. 
اگر هم اهمیت داس��تان در سینما را نمی توانند درک کنند، بهتر 
اس��ت شیوه دیگری مثل مقاله نویسی را برای انتقال دغدغه های 

خود دنبال کنند.

فیلم »ش��هابی از جنس نور« هم بیشتر دنبال دادن هشدار و 
خطر نسبت به دغدغه  های ذهنی فیلمساز است. اما اتفاق تاسف بار 
تر این اس��ت که به شعاری بودن فیلم تنها نمی توان ایراد گرفت. 
»ش��هابی از جنس نور« مثل مقاله  ای پر از اطلاعات اس��ت که به 
موضوعات مختلف ناخنکی زده باشد و حق هیچ کدام از موضوعات 
را درس��ت ادا نکرده باش��د. فیلم نه جنبه مستند دارد و نه جنبه 
داستانی. یک فیلم لنگ در هوایی که تکلیف ش با خودش مشخص 
نیست. هر وقت خواستید حرف بسیار مهمی را بی ارزش کنید، از 
آدم��ی که لکنت زبان دارد و موقع حرف زدن کلمات را جابه جا و 
ناصحیح تلفظ می کند، بخواهید که آن حرف مهم را مطرح کند. 
بدون ش��ک آن حرف ضایع خواهد شد و اهمیت ش از بین می رود. 

درست مثل اتفاقی که در »شهابی از جنس نور« افتاده است. 


